
В края на миналата седмица 
официален Пекин изрази 
категорично неодобрение и 
противопоставяне на тезисите, 
публикувани в Бялата книга за 
отбраната на Япония 2022 г.

Говорителят на китайското 
Външно министерство Уан 
Уънбин каза на редовния си 
брифинг, че „Бялата книга 
съдържа неоснователни 
обвинения срещу отбранителната 
политика на КНР, умишлено 
подчертава така наречената 
китайска заплаха и грубо се 
намесва във вътрешните работи 
на страната по въпроса за 
Тайван“.

Китайските власти отново 
припомнят реалните факти, а 
те са, че Китай се е ангажирал 
с пътя на мирното развитие и 
следва отбранителна политика, 
която е такава по своята 
природа и предназначение.

Говорителят на китайското 
МВнР посочи също, че поради 
изключително агресивния 
японския милитаризъм в региона 
в недалечното минало (поради 
което официалните власти в 
Токио години наред нямаха 
право да създават армия и 
Министерство на отбраната) 
действията на Япония във 
военните области винаги са били 
следени отблизо от нейните 
азиатски съседи, включително 
Китай и международната 
миролюбива общност.

В поредната Бяла книга 
Япония открито говори „за 
преразглеждане на съответните 
отбранителни документи до края 
на тази година, допълнително 
увеличаване на бюджета за 
отбрана и развитие на така 
наречените способности за 
контраудар“.

Подобно открито дрънкане на 
оръжие поражда загриженост, 
че Япония се отклонява още 
повече от пътя на миролюбивата 
и ориентирана към отбраната 
стратегия. Спекулациите с 
някаква „китайска заплаха“ са 
само фалшив параван, зад който 
се крият агресивни намерения.

Петър Герасимов .

Фалшиви 
оправдания

От редактора
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0,70 лв.

Изхвърлянето на 
радиоактивната вода в 
океана от Япония трябва 
да бъде осъдено
I стр. 6

2Си Дзинпин поздрави 
Световния форум за 
развитие на младежта
На 21 юли китайският председател 
Си Дзинпин изпрати  
поздравително послание до 
Световния форум за развитие 
на младежта, в което посочва, 
че младежта е надеждата за 
бъдещето. 

Кисинджър: Политиката 
на Байдън води 
към „безкрайна 
конфронтация“ между
САЩ и Китай
Геополитиката днес изисква 
„Никсънова гъвкавост“, за да 
успокои конфликтите между САЩ и 
Китай и между Русия и останалата 
част от Европа, добави той.
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Древната култура  
в модерния живот
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13Последните находки  
от „Сансиндуей“

I стр. 8 – 9

Цюанджоу  
Световен морски 

търговски център 
при династиите 

Сун и Юен
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ByteDance обяви, че 
започва разработка  
на собствени чипове

омпанията соб- 
ственик на „Тик- 
Ток“ ByteDance 
обяви планове 
за разработка 
на собствени чи-

пове, присъединявайки се 
към други китайски техно-
логични фирми и интернет 
гиганти, които са се фоку-
сирали върху полупровод-
ниците.

Вицепрезидентът на 
компанията Ян Жънюен 
каза в интервю за медии 
тази сряда, че плановете 
им за самостоятелно про-
ектирани чипове ще се 
съсредоточат върху пер-
сонализиране на чипове 
за нейните услуги за пре-
поръчване на видео с цел 
оптимизиране на ефек-
тивността и производи-
телността. 

„Нашият изследовател-
ски екип ще работи върху 
оптимизирането на харду-
ера, използван за захран-
ване на видео технологи-
ите на компанията, вклю-
чително видео кодек, уско-
ряване на облачните изво-
ди и други“, каза той.

Ян обаче уточни, че 
ByteDance няма намерение 
да прави чипове за про-
дажба и няма да участва 
в бизнеси като централни 
(CPU) и графични проце-
сори (GPU). 

ByteDance доставя X86 

чипове и обмисля персо- 
нализиране на RISC чипо-
ве, работещи с доставчи-
ци за облачни сценарии.

Според доклад на china- 
starmarket.cn, Byte-Dance 
наема инженери, свърза-
ни с чипове, в голям ма-
щаб и търсените позиции 
включват анализ на произ-
водителността на SoC мо-
дела, мащабна проверка, 
базов софтуер и разработ-
ка на драйвъри, дизайн с 
ниска мощност, както и 
сигурност.

Преди това „Алибаба“, 
„Сяоми“, „Хуауей“, „Виво“ 
и ОРРО обявиха планове 
или инвестиции в разра-
ботката и производството 
на чипове.

През юни Китай офи-
циално пусна STAR Chip 
Index, за да проследи пред-
ставянето на водещи фир-
ми в полупроводникови 
материали и оборудва-
не, дизайн, опаковане и 
тестване на чипове, с цел 
да привлече повече инвес-
тиции във все по-важната 
индустрия на фона на раз-
ширяващите се ограниче-
ния от страна на САЩ.

Очаква се въвеждане-
то на индекса да диверси-
фицира възможностите на 
инвеститорите, насочвай-
ки повече капитали в ин-
дустрията на интегрира-
ните схеми.

П

К

Положително салдо 
от 85 млрд. долара 
при сетълмента и 
продажбата на валута

рез първата по-
ловина на годи-
ната положи-
телното салдо 
при сетълмен-
та и продажба-

та на чужда валута от бан-
ките в Китай е било на 
стойност 85,2 млрд. дола-
ра, съобщи  говорителка-
та на Държавното валутно 

управление Уан Чунин.
По думите й, през пър-

вите шест месеца на тази 
година китайският валутен 
пазар е показал устойчи-
вост, курсът на юана е ос-
танал стабилен, както и по-
тоците от транснационал-
ни капитали. Факт, който 
говори достатъчно убеди-
телно за себе си. 

Модулът „Уънтиен“ се скачи с 
китайската космическа станция

Международното изложение  
за туризъм и пътувания – 2022

С

М

лед като влезе 
успешно в ор-
бита, на 25 юли 
пекинско време 
лабораторният 
модул „Уънтиен“  

се скачи успешно с основна-
та част на китайската кос-
мическа станция „Тиенхъ“. 
Цялата операция бе осъ-
ществена в рамките на 13 
часа, съобщиха от Управле-
нието на китайската про-
грама за пилотирани кос-
мически полети.

Дзоу Сюемей, ръководи-
тел на мисията към Центъ-
ра за управление на косми-
ческите полети, каза, че то-
ва е първото подобно скач-
ване на големи модули на 
космическата станция в 

еждународното 
изложение за 
туризъм и пъ-
тувания – 2022 
бе открито в пе-
тък в гр. Кун-

мин, провинция Юннан, 
след едногодишно прекъс-
ване заради епидемията от 
COVID-19. В него онлайн и 
присъствено участват изло-
жители от 71 държави, как-
то и служители на посол-
ства и консулства от 31 стра-
ни, заявиха организаторите.

Тридневното експо е с 
изложбена площ от 80 000 
кв. м и включва различни 
зони, свързани с култура-
та, музеите, отвъдморския 
туризъм, забележителности 
в провинция Юннан и др. 
За първи път е създадена 

орбита, което е осъществе-
но полуавтономно. Тя уточ-
ни, че по време на процеса 
е нямало проблеми и той 
е протекъл гладко.

Очаква се тайконавтите 
от мисията „Шънджоу-14“, 
които в момента са в ор-
бита, да влязат скоро в но-
вия модул.

и специална зона за осем 
от най-известните музеи в 
страната, сред които са Заб-
раненият град и Национал-
ният музей, както и зона 
за интелигентен туризъм.

Международното изло-
жение за туризъм и пътува-
ния се провежда от 1998 г.  
и е едно от най-големите в 
сферата в Азиатско-тихоо-
кеанския регион.

а 21 юли ки-
тайският предсе-
дател Си Дзин- 
пин изпрати поз- 
дравително пос-
лание до Све-

товния форум за развитие 
на младежта. В него той 
посочва, че младежта е на-
деждата за бъдещето. 

Китай гледа на младе-
жите като на движеща си-
ла за социалното си раз-
витие и ги насърчава да 
демонстрират своята енер-
гия и таланти в изграж-
дането на общността на 
споделена съдба. 

Си Дзинпин призова-
ва също младежите от це-
лия свят да допринесат за 
глобалното развитие, за 
да стане форумът важна 

Н

международна платфор-
ма за обмен и сътрудни-
чество между тях.

Световният форум за 

развитие на младежта бе 
открит в Пекин и е органи-
зиран от Общокитайската 
младежка федерация.

Си Дзинпин поздрави Световния 
форум за развитие на младежта
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乘皮艇、攀高塔——看水上“蜘蛛人”如何畅通
道、稳生产
7月26日，观众在博览会现场参观。
当日，2022年中国国际消费品博览会正式对外开放。
本届消博会分为国际国内两大展区，总面积10万平方
米，参展品牌超过2800个。

复苏与增长 信心与动能 2022中国企
业家井冈山论坛将于8月举行

“中国跨境服务贸易总
体规模已经超过疫情前水
平。”国家外汇管理局副局
长、新闻发言人王春英7月
22日表示，全球疫情暴发
以来，中国的跨境旅行受
到了较大影响，但其他形
式的跨境服务贸易恢复较
快。

7月22日，国务院新闻
办公室在北京举行新闻发
布会，请国家外汇管理局
副局长、新闻发言人王春
英介绍2022年上半年外汇
收支数据情况，并答记者
问。

王春英是在当日的国
新办发布会上作出上 述
表示的。

王春英介绍，跨境服务
贸易包含的项目比较多，
包括运输、旅行、知识产
权使用、加工服务、金融
服务、计算机信息服务以
及其他商业服务等，各种
不同类型服务贸易的影响
因素也不同，走势也存在
着差异。

根据国际收支数据显

近镜头丨凉亭下的座谈会
2022年4月11日下午，习

近平总书记来到海南省五
指山市水满乡毛纳村考察
调研。村寨凉亭里，乡亲们
正议农事。

“总书记好！欢迎到我们
村做客。”

“来吧，咱们一块儿坐
坐，都介绍介绍自己。”沿着
平整的乡村水泥路走进凉
亭，习近平总书记坐到村民
们中间。

“我叫王启望，是返乡创
业大学生”“我叫王进友，是
村里的生态护林员”“我叫高
力，是水满乡乡村振兴工作
队队长、毛脑村驻村第一书
记”……大家都有一肚子话
要说给总书记听。

返乡创业大学生说，回
乡当茶农不仅自己发家了，
还带动周边农户致富，感
到特别自豪；生态护林员
说，上山保护绿水青山，天
天还能听鸟叫，生活很幸
福……大家你一言我一语，
说的是身边的故事、村里
的变迁。

“王琼香，致富带头人说
两句。”总书记记住了村民发
言时提到的王琼香，看到她
有些腼腆，鼓励她讲讲。

“过去三个孩子上学，日
子紧巴巴。”迎着总书记目
光，王琼香拉开了话匣子，“
教育扶贫政策帮我卸下
重担，政府扶持的茶苗和
有机肥让我拥有了一方茶
园。这些年，我用双手摘
下一片片茶叶，也一点点摘

掉‘贫困帽’。”
大家畅所欲言，总书记

微笑回应。乡间凉亭里的
温馨一刻，定格成温暖的
记忆。

习近平总书记 对大家
说：“这个村真是欣欣向荣
啊。扶贫和振兴要衔接上，
这边是巩固扶贫成果，这
边是迈出振兴第一步。过
去身在宝山空手而归，现在
身在宝山硕果累累。大叶
茶发展起来了，下一步就是
生态旅游。乡村振兴要在
产业生态化和生态产业化
上下功夫。这里会有一个
光明的前途。”

闲话 家常，也是 精 准
点拨，毛纳村人听得心潮
澎湃。

“过去村里没有水泥路，
进村要走‘泥巴路’，住的是

茅草屋，一下雨就整宿都睡
不着。”村民王菊茹感慨，“多
亏了茶叶这个致富‘法宝’，毛
纳村村民才摆脱了贫穷，家
家户户盖起了小洋楼！”

“总书记走了一路，也问了
一路。”高力回忆，座谈中他
印象最深刻的就是总书记
叮嘱推动乡村全面振兴，
关键靠人。他说，接下来，
工作队要牢记嘱托，继续
发挥好基层党组织的战斗
堡垒作用，为乡村振兴注
入人才“活水”，做大做强特
色产业，让乡亲们的日子越
过越红火。

“共产党把所有精力都用
在让老百姓过好日子上。好
了还要再好，不能止步。”习
近平总书记在毛纳村留下
的这句话，温暖人心、催人
奋进。

李克强主持召开国务院
常务会议

新华社北京7月22日
电 国务院总理李克强7
月21日主持召开国务院
常务会议，部署持续扩
大有效需求的政策举措，
增强经济恢复发展拉动
力；确定进一步规范行政
裁量权，决定取消和调
整一批罚款事项。

会议指出，中国经济
正处于企稳回升关键窗
口，三季度至关重要。要
贯彻党中央、国务院部
署，高效统筹疫情防控
和经济社会发展，推动
稳经济一揽子政策进一
步生效，下大力气巩固经
济恢复基础，着力稳定
宏观经济大盘，保持经
济运行在合理区间，优先
保障稳就业、稳物价目
标实现。政策性开发性
金融工具、专项债等政策
效能释放还有相当大空
间，并能撬动大量社会
资金，要以市场化方式用
好，更好发挥有效投资补
短板调结构、稳就业带消
费综合效应和对经济恢
复发展的关键性作用。一
是建立推进有效投资重
要项目协调机制，由国家
相关部门联合办公、并联
审批，连续高效运转。筛
选的项目要既利当前又
惠长远、有利于增强经
济社会发展基础支撑能
力，要符合“十四五”等规
划、有经济效益、能尽早
开工。对重要项目按规定
单列用地、能耗等指标。
至于竞争性产业，还是
要完全靠市场化发展。
二是依法合规做好政策
性开发性金融工具资金
投放等工作，强化激励、
不搞地方切块，成熟项目
越多的地方得到的支持
越大。加快专项债资金
使用。引导商业银行相应

提供配套融资，政策性
银行新增信贷额度要及
时投放。三是各地按质
量要求加快项目进度，创
造条件确保建设工地不
停工、相关产业链供应链
不间断，在三季度形成更
多实物工作量，并注意多
用以工代赈办法给农民
工提供打工机会。要适
时组织部门联合工作组
赴地方督促和服务项目
推进。加强管理和审计，
确保工程质量，不留后遗
症，严肃财经纪律，杜绝
腐败寻租。

会议指出，消费与民
生息息相关，仍应成为
经济主拉动力。要支持
金融机构对受疫情影响
的个人消费贷款采取更
加灵活的安排。因城施
策促进房地产市场平稳
健康发展，保障住房刚
性需求，合理支持改善
性需求。出台支持平台经
济规范健康发展的具体
措施，引导平台企业依法
合规开展普惠金融业务，
发挥好平台经济创造就
业、促进消费作用。加大
金融对进出口的支持，积
极为企业提供汇率避险
等服务。

会议指出，建设法治
政府，必须依法行政，保
护人民群众和市场主体
合法权益。要深化“放管
服”改革，进一步规范行
政裁量权，压缩自由裁
量空间，避免执法畸轻
畸重。一是坚持执法为
民，维护公平正义，稳定
社会预期。二是制定行
政裁量权基准，必须于
法于规有据。三是规范
行政执法。有权不能任
性，做事要合法合规，解
决执法简单粗暴“一刀切”
等问题。

示，2021年中国跨境服务
贸易收支规模已经恢复到
2019年疫情前水平。今年
一季度收支规模比2021
年同期继续增长了26%。

王春英介绍，近期，旅
行收支规模有所回升。今
年一季度，旅行逆差294
亿美元，比2021年同期
低谷水平扩大了53%，但
是仍然低于疫情前2019
年同期的576亿美元。其
他形式的跨境服务贸易
合计顺差128亿美元，连
续第二个季度为顺差，这

是今年以来中国整体跨
境服务贸易逆差收窄的
主要原因。

“近年来，中国跨境服
务贸易收入增加，体现了
相关领域国际竞争能力
的提升。主要是运输、其
他商业服务、计算机信息
服务出口收入增长。”王
春英表示，总的来看，今
年以来中国服务贸易收
入、支出都呈现了增长态
势，其中收入增长更快，
推动了服务贸易逆差进一
步收窄。
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аскоро в интер-
вю за „Блум-
бърг“ 99-годиш-
ният бивш дър-
жавен секретар 
на САЩ Хенри 

Кисинджър каза, че геопо-
литиката днес изисква „Ни-
ксънова гъвкавост“, за да 
спомогне за успокояване на 
конфликтите между САЩ и 
Китай и между Русия и ос-
таналата част от Европа, а 
Джо Байдън трябва да вни-
мава да не допусне вътреш-
ната политиката да попре-
чи на „важността от раз-
бирането на постоянство-
то на Китай“.

По думите на Кисин-
джър важно е да се предо-
тврати хегемония на Китай 
или на която и да е друга 
държава, но това не е не-
що, което може да се по-
стигне чрез безкрайни кон-
фронтации.

Според китайски ана- 
лизатори Кисинджър гово-
ри за опасността от „без- 

Н

крайна конфронтация“ меж-
ду САЩ и Китай, защото 
я вижда като реален сцена-
рий на фона на сериозни-
те трудности, пред които е 
изправена Демократическа-
та партия на задаващите се 
междинни избори и ниския 
процент одобрение за поли-
тиката на Байдън. Те са на 
мнение, че Белият дом ще 

увеличи провокациите сре-
щу Пекин и че Китай тряб-
ва да се подготви за внезап-
ни промени в двустранните 
отношения, които могат да 
се случат за една нощ.

Според Лю Сян, експерт 
по американска политика 
в Китайската академия за 
социални науки, в послед-
но време САЩ засилват 

Н

Активни мерки за 
насърчаване вноса 
на висококачествени 
потребителски стоки

аскоро бе прове-
дена пресконфе-
ренция от прес- 
службата на 
Държавния съ-
вет, на която бе 

представен Международ-
ният панаир за потреби-
телски стоки за 2022 г.

Сю Синфън, директор 
на отдела за пазарни опе-
рации и насърчаване на по-
треблението в Министер-
ството на търговията, ка-
за, че са предприели раз-
лични мерки за активно 
насърчаване на вноса на 
висококачествени стоки за 
потребление.

 По думите му акцен-
тът в работата на прави-
телството ще продължи да 

бъде върху четири аспекта. 
Първо, по-нататъшно 

намаляване на данъците. 
От 2016 г. до 2021 г. общо-
то тарифно ниво на Китай 
е намалено от 9,8% на 7,4%. 
Второ, активно стимулира-
не на различни платфор-
ми като потребителски из-
ложения, Международния 
панаир за потребителски 
стоки, Кантонския пана-
ир и други. 

Трето, енергично раз-
витие на нововъзниква-
щи форми като трансгра-
ничната електронна търго-
вия. Четвърто, по-нататъш-
но насърчаване на вноса 
и цялостно прилагане на 
Споразумението за улесня-
ване на търговията.

Кисинджър: Политиката на Байдън води към 
„безкрайна конфронтация“ между САЩ и Китай

провокациите си, особено 
около Тайван, за да тестват 
червените линии на Пекин 
по този въпрос, тъй като 
може би имат съмнения да-
ли Китай има твърда реши-
мост да постигне национал-
но обединение.

„Основното послание на 
Кисинджър е, че велики-
те сили трябва да намерят 
начин да съществуват съв-
местно и безкрайните кон-
фронтации само биха нару-
шили целия международен 
ред, който беше установен 
след Втората световна вой-
на“, посочва той, добавяй-
ки, че предупреждението на 
бившия държавен секретар 
към Байдън е, защото може 
би той вижда възможни фа-
тални последици. По думи-
те на Лю Сян Кисинджър 
е посъветвал САЩ „да не 
продължават с тестването, 
тъй като в условията на ве-
че разклатения им между-
народен престиж може да 
се окажат изправени пред 

фатален удар, ако техните 
провокации предизвикат 
силна реакция от Пекин“.

„Усещането за криза и 
уязвимост на правителство-
то на САЩ след провала в 
отговора на COVID-19 до-
някъде доведе до сегашния 
му основен дипломатиче-
ски модел да показва мус-
кули винаги и където може, 
за да скрие своя накърнен 
имидж“, казва още Лю Син.

Демократическата пар-
тия на Байдън е във все 
по-слаба позиция на въ-
трешния и международния 
фронт, особено с наближа-
ването на междинните из-
бори през ноември. „Очак-
вам демократите със си-
гурност да изгубят контро-
ла над Камарата на пред-
ставителите и някои от про-
вокативните ходове на ад-
министрацията на Байдън 
срещу Китай идват от не-
обходимостта да им се по-
могне да спасят ситуация-
та“, обяснява експертът.

одводен робот 
с дистанционно 
управление, кой-
то може да се 
гмурне до дъл-
бочина от 6000 

м, премина морските те-
стове и бе доставен на по-
требителя, заявиха от Ин-
ститута по автоматизация 
на Шънян към Китайската 
академия на науките.

Разработеният от Ин-
ститута по морска гео-
логия на Циндао робот с 
името „Уънхай-1“ е първа-
та автономна дълбоковод-
на сонда на Китай, коя-
то има функции като ши-
рокообхватно автономно 
търсене и прецизно дис-
танционно управление за 

П

вземане на проби.
По време на тестовете 

той извърши 17 гмуркания, 
при които предостави пре-
цизни данни от морското 

дъно, проби от седименти 
и организми, а също и реа-
лизира точно измерване на 
гравитационното и магнит-
но поле на Земята.

Роботът за дълбоководни 
проучвания вече е в експлоатация

Китайска научна 
експедиция откри 
редки геоложки 
образувания в Тибет
Екип учени от 
Китайския университет 
по геология откриха 
редки геоложки 
образувания в Тибет, 
които се предполага, 
че са на близо 70 до 
30 милиона години и 
предоставят важни 
доказателства за 
еволюцията на 
Тибетското плато.
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К
итай ще разши-
ри услугите за 
обединяване на 
парични сред-
ства за мулти-
националните 

компании, за да интегри-
ра по-добре управление-
то на местната и чужда 
валути, заявиха от На-
родната банка на Китай 
и Държавното валутно 
управление, добавяйки, 
че към тази пилотна про-
грама ще бъдат добавени 
Шанхай, Гуандун, Шън-
си и още няколко района.

Сред новите поли-
тики са увеличаване на 
пилотните зони и ком-
пании, което ще позво-
ли на мултинационални-
те корпорации да обра-
ботват централизирано 

постъпленията и плаща-
нията в местна и чуждес-
транна валути в Китай за 
задграничните си дъщерни 
дружества, както и допъл-
нително рационализиране 
на деноминираните в юани 
трансгранични постъпле-
ния и плащания.

Първоначално пилот-
ната програма за обеди-
няване на паричните сред-
ства бе въведена в Пекин и 
Шънджън през март 2021 г.  
До момента управлявани-
ят от нея трансграничен 
капитал достигна близо  
50 млрд. щатски долара.

Китай ще разшири програмата за 
обединяване на парични средства

П
етстранният ме-
ханизъм за съ-
трудничество, 
включващ Бра-
зилия, Русия, 
Индия, Китай и  

Южна Африка, известен 
като БРИКС, е един от еле-
ментите на международна-
та политика, които привли-
чат по-сериозно внимание 
напоследък.

След като Иран и Ар-
жентина кандидатстваха 
официално за присъединя-
ване към него, това се ка-
нят да направят също Са-
удитска Арабия, Турция и 
Египет, съобщи президен-
тът на Международния фо-
рум на БРИКС Пурнима 
Ананд, цитиран от руската 
агенция „Спутник“.

Ако тази тенденция 
говори нещо, то е 
за нарастващата 

привлекателност на 
БРИКС, 

възприемана все повече 
като потенциално влияте-
лен механизъм в световна-
та политика, и въплътени-
те в нея ценности. От дру-
га страна, интересът към 
БРИКС свидетелства и за 
криза на доверие в повече 
страни към сегашното, до-
минирано от Запада, гло-
бално управление.

След началото на ру-
ско-украинския военен кон-
фликт, в света започнаха да 
изплуват една след друга 
множество тлеещи кризи 
с различен характер. Дос-
та страни, особено на За-
пад, са изправени пред се-
риозна инфлация, непосил-
ни разходи за енергия, ве-
роятни рецесии и недостиг 
на храни. На фона на те-
зи предизвикателства оба-
че страните от БРИКС за-
сега показват значително 
по-слаба уязвимост от за-
падните и причините за то-
ва са, първо, тяхната устой-
чивост и второ – засилено-
то сътрудничество в рам-
ките на групата.

Според Световната бан-
ка Русия притежава най-го-
лемите в света запаси от 
природен газ, вторите по 
големина въглищни и ос-
мите по големина петролни 
залежи. Бразилия разпола-
га с разнообразни селско-
стопански продукти и ог-
ромни залежи от природни 
богатства. Същевременно 
засиленото сътрудничест-
во в рамките на БРИКС 
по отношение на доставки-
те на храни и търговските 
разплащания в национал-
ни валути направиха така, 
че групата засега е по-сла-
бо засегната от глобални-
те кризи.

По-важното обаче е, че 
страните от БРИКС имат 

волята и в различна 
степен способността да 
коригират дефицитите 
на сегашното глобално 

управление. 
В това отношение групата 
вече инициира някои но-
вовъведения, като напри-
мер Новата банка за раз-
витие (NDB), чийто уста-
вен капитал е разпределен 
поравно между петте стра-
ни и гласовете им при взи-
мане на решения са също 
равни. Този модел се отли-
чава рязко от досегашни-
те, ръководени от западни 
страни, където винаги ня-
кой има доминираща роля 
и дневният ред е пределно 
ясен – поддържане на до-
миниращото положение на 
една група държави и тех-
ните интереси.

Изправен пред възмож-
но разширяване на БРИКС, 
на Запада му е трудно да 
скрие манталитета си от 
Студената война и това 
се вижда от коментарите 
и медийните публикации 
след срещата на върха на 
петте страни през юни.

По-рано този месец 
американското списание 
„Нюзуик“ написа, че на фо-
на на „най-голямото раз-
ширяване на НАТО от де-
сетилетия“, „Пекин и Мос-
ква се стремят да приемат 
нови членове в собствени-
те си блокове“, като БРИКС 
бе посочен конкретно в ста-
тията. 

В края на юни една от 
водещите статии на „Хил“ 
(Hill) бе озаглавена: 

„Една безконтактна 
Г-7 може да загуби 

глобалното лидерство  
от БРИКС“. 

Често в Туитър някои за-
падни коментатори също 
описват БРИКС като съ-
перник на Г-7 и НАТО.

Когато Западът сравня-
ва БРИКС с Г-7 и НАТО,  
той си затваря очите за 
факта, че Г-7 отдавна се е 
превърнал в клуб на богати 
страни, а манталитетът на 
НАТО все още е в капана 
на Студената война. Всеки 
път, когато Г-7 се опитва да 
организира шоу за обсъж-
дане на различни глобални 
проблеми в наши дни, то-
ва, което наистина го ин-
тересува, е сдържането на 
Китай и Русия.

Но БРИКС се застъпва за 
печелившо сътрудничество 

не само за развиващите 
се страни, но и за 

развитите сили. 
Това е най-голямата разли-
ка между БРИКС и запад-
ните блокове.

В миналото развиващи-
те се страни нямаха доста-
тъчно сили, за да постиг-
нат целта. Сега моментът 
дойде.

Обсъждат се регламен-
ти или правни процедури 
за разширяване на БРИКС. 
Поради това е малко веро-
ятно механизмът да при-
еме нови членове в ско-
ро време. Но когато Тур-
ция, съюзник на НАТО, 
кандидатства за членство 
в БРИКС, това е отраже-
ние на ролята и влияние-
то на БРИКС, независимо 
дали става дума за капа-
цитет или идеи. 

Най-малкото сигнали-
зира, че светът се нуждае 
от реформиране на упра-
влението, в което се чува 
не само гласът на Запада.

Интересът към БРИКС показва,  
че светът има нужда да чува и други 
гласове освен този на Запада

Подобна гледна точка 
обаче е твърде едностран-
чива, тъй като предпоста-
вя, че всяко обединение 
на няколко държави има 
за цел да се противопос-
тавя на други, както оби-
чайно се мисли на Запад. 
И малцина си дават смет-
ка, че сътрудничеството е 
отдавна естествена потреб-
ност на света, както и нор-
мално състояние в между-
народните отношения. А 
БРИКС е показала много-
кратно досега, че няма ин-
терес да се превърне в по-
редния клуб от типа на Г-7 
или НАТО.

Вместо това в духа на 
организацията, а именно 
„отвореност, приобщава-
не и печелившо сътрудни-
чество“, БРИКС призова-
ва за глобална сигурност и 
икономическо управление, 

като същевременно набляга 
не само на сътрудничество-
то Юг-Юг, но и на диало-
зите между Юга и Севера.

Това, срещу което БРИКС 
се противопоставя, са 

силовата политика, 
хегемонията, законът на 

джунглата, 
които виждат международ-
ната политика като място, 
където само големите си-
ли имат думата, а малките 
държави трябва да се под-
чиняват или дори да бъ-
дат експлоатирани. На то-
зи фон БРИКС призовава 
за справедливост, глобално 
управление, в което разви-
ващите се страни имат по-
лагащия им се статус и тех-
ните гласове могат да бъдат 
чути. БРИКС просто иска 
да внесе баланс в настоя- 
щия световен ред.
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етролната ком-
пания PetroChina 
Dagang Oilfield, 
която оперира в 
района на Севе-
роизточния град 

Тиендзин, извлича нефт с 
мощности, захранвани от 
слънчева енергия.

В едно от полетата на 
група от повече от 20 неф-
тени кладенци работят де-
нонощно и сондите в тях 
са захранвани от електри-
чество, генерирано от над 
150 фотоволтаични пане-
ла, разположени в близост 
до тях. В нефтеното поле 
е изграден фотоволтаичен 
парк с инсталирана мощ-
ност от 14 мегавата, кои-
то са генерирали 8,7 мили-
она киловатчаса електро-
енергия през първата по-
ловина на 2022 г., според 
Джао Пинци, служител на  
компанията.

Общо 48-мегаватови фо-
товолтаични мощности в 
петролното находище ще 
заработят до края на тази 
година. Те ще имат годиш-
но производство на елек-
троенергия от около 65 ми-
лиона киловатчаса, нама-
лявайки с над 50 000 то-
на емисиите от въглеро-
ден диоксид, които иначе се 

еотдавна Ли 
Джаншу под-
черта важност-
та на усилията 
за съсредоточа-
ване върху въз-

становяването на околна-
та среда на река Яндзъ и 
поддържането на водата 
на реката чиста в съответ-
ствие с законите, съобщи 
агенция Синхуа. 

Ли Джаншу, който е 
член на Постоянния ко-
митет на Политическото 
бюро на Централния ко-
митет на ККП и председа-
тел на Постоянния коми-
тет на Националния наро-
ден конгрес (ННК), напра-
ви изказването си по вре-
ме на инспекционна оби-
колка в централната ки-
тайска провинция Хубей.

Натоварен със задачата 
да проучи местното прила-
гане на закона за опазване 

на река Яндзъ, инспек-
ционният екип на Посто-
янния комитет на ННК, 
ръководен от Ли, извър-
ши инспекции в градове-
те Ичан, Дзинджоу и Ухан 
и проведе симпозиуми, за 
да чуе и представители на 
местните власти по при-
лагането на закона, като 
и подходящи предложения.

Ли призова за допъл-
нителни усилия за систе-
матичното опазване и въз-
становяване на цялата еко-
система на река Яндзъ и 
за изграждане на архитек-
тура за екологична сигур-
ност, включваща хармо-
нични връзки между раз-
лични водни тела, високо-
качествени водни ресурси 
и биоразнообразие. Резул-
татите от проверките по-
казват, че са постигнати 
забележителни резултати, 
посочи Ли. 

произвеждат от производ-
ството на топлинна енер-
гия, обяснява Ли Дзиен-
лян, заместник-мениджър 
на отдела за нова енергия 
на компанията.

Започвайки производ-
ство през 1964 г., петро-
лното находище Даган е 
третото, независимо раз-
работено и експлоатирано 
от Китай след 1949 г. Ми-
налата година оттам бяха 
добити нефт и газ за около 
4,5 милиона тона петролен 
еквивалент.

Като част от амбициоз-
ния си план за намаляване 

на въглеродните емисии, 
компанията PetroChina 
Dagang Oilfield планира 
да увеличи инсталирания 
си капацитет от вятърна и 
слънчева енергия до 650 ме-
гавата до края на 2025 г., не 
само за да задоволи собст-
вените си нужди, но и да 
продава излишъка.

Според Дай Хулян, 
председател на PetroChina, 
новата енергия ще предста-
влява 7 процента и 50 про-
цента от общия капацитет 
за производство на енергия 
на компанията съответно 
до 2025 г. и 2050 г.

Китайска петролна компания 
добива нефт и газ с мощности, 
използващи зелена енергия

Екологична сигурност 
на река Яндзъ

еколоГИЯ

а 22 юли на вре-
менното заседа-
ние на Японска-
та комисия за 
атомна енергия 
бе приет офици-

ално планът на Токийска-
та електроенергийна ком-
пания (TEPCO) за изхвър-
лянето на радиоактивните 
води от АЕЦ „Фукушима 
„в океана. Това е продълже-
ние на опасното и неморал-
но поведение на Япония.

Защо е неморално? В 
историята на човечество-
то никой не е изхвърлял ра-
диоактивна вода в океана 
и все още не се знае какви 
ще са последствията от то-
ва безотговорно действие. В 
момента в АЕЦ „Фукуши-
ма“ има повече от 125 тона 
радиоактивна вода. 

Въпреки че от японска 
страна обещаха тя да бъде 
обработена преди изхвър-
лянето, според учените ра-
диоактивните изотопи ще 
са все още в нея. 

Тъй като по крайбре-
жието на Фукушима са 
най-силните океански те-
чения в света, замърсените 
с радиоактивни материали 

Изхвърлянето на радиоактивната вода  
в океана от Япония трябва да бъде осъдено

води ще се разпространят 
в по-голямата част от Ти-
хия океан в рамките на 57 
дни от датата на изхвърля-
нето им, а в Световният до 
10 години.

От миналия април, кога-
то японското правителство 
съобщи решението си за из-
хвърлянето на замърсената 

след което, преструвайки 
се, че е получила благосло-
вията й, продължи с под-
готовката си за изхвърля-
нето на замърсената вода.

МААЕ все още не е 
обявила решението си от-
носно плана на Япония и 
също предложи редица съ-
вети и изисквания. Съсед-
ните държави също изра-
зиха собствените си тре-
воги за влиянието на за-
мърсяването с радиоактив-
на вода.

Третирането на замърсе-
ната вода не е лично дело 
на Япония, а Токио избира 
най-неморалния и безотго-
ворен начин за разрешава-
нето на проблема. Съглас-
но Конвенцията на Орга-
низацията на обединени-
те нации по морско пра-
во всяка държава е длъж-
на да опазва морската сре-
да и да поеме съответните 
отговорности според меж-
дународното право. 

Ако Япония продължа-
ва с грешното си поведе-
ние, международната общ-
ност има законното пра-
во да го оспорва и да иска 
обезщетение.

вода, то непрекъснато е ос-
порвано и срещу него има 
възражения от местните 
жители и международна-
та общност. 

Относно това японски-
те политици не престават с 
различните си игри по та-
зи тема и дори казват, че 
не става дума за „радио- 

кативна“, а за „третирана 
чрез ALPS“ вода. Всъщност 
Япония все още не разпо-
лага с каквато и да е „без-
опасна“ технология за тре-
тирането на водата. 

Освен това страната 
покани работна група на 
МААЕ във „Фукушима“, 
за да извърши две оценки, 
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Опитите на Вашингтон да ограничава индустрията 
си за чипове от Китай ще му навредят

САЩ нямат право да клеветят Синдзян

С

Н

енатът на САЩ 
наскоро започ-
на процедура за 
гласуването на 
закон за чипо-
вете, като про-

прави пътя за одобряване-
то му от двете камари на 
Конгреса. 

Американските медии 
изразяват загриженост, че 
законопроектът ще съз-
даде така наречените за-
щитни бариери за аме-
риканската полупровод-
никова индустрия, които 
да ограничат субсидира-
ни компании да инвести-
рат в Китай. 

Целта на този законо- 

проект е очевидно насоче-
на срещу Китай, изтъква 
Радио Китай за чужбина. 

Всъщност прессекрета-
рят на Белия дом Карин 
Жан-Пиер не скри, че сти-
мулите са предназначени 
да „създадат повече инвес-
тиции за полупроводници в 
САЩ, а не в Китай“, доба-
вяйки, че „защитните бари-
ери“ ще помогнат да се за-
бави растежът на китайски-
те инвестиции, поради кое-
то е толкова важен и зако-
нопроектът.

Според статистиката на 
индустрията производство-
то на някои усъвършенства-
ни чипове включва повече 

от 1000 процеса и изисква 
повече от 70 трансгранич-
ни сътрудничества, за да 
бъде извършен. 

Американските полити-
ци съзнателно насърчават 
„отделянето и прекъсване-
то на веригата“, което оче-
видно нарушава пазарните 
закони и подкопава стабил-
ността на глобалната ин-
дустриална верига.

Политическата намеса 
не може да спре закони-
те на пазара, отбелязва ме-
дията и посочва, че данни 
на „Блумбърг“ показват, че 
през всяко от последните 
четири тримесечия 19 от 
20-те най-бързо развиващи 

се компании в индустрия-
та на чиповете в света са 
от Китай.

Американските полити-
ци трябва да правят пове-
че неща, които са благо-
приятни за поддържане на 
стабилността на глобална-
та индустриална верига и 
веригата за доставки, а не 
да ги възпрепятстват. 

Ако се върнат назад в 
историята, ще видят, че 
опитите за блокиране раз-
витието на други държави 
накрая всъщност блокират 
това на тяхната собствена 
държава, заключава в ко-
ментара си Радио Китай за 
чужбина.

аскоро Държав-
ният департа-
мент на САЩ 
представи пред 
Конгреса така 
наречения годи-

шен доклад за превенция-
та на геноцида и зверства-
та „Акт Ели Визел“. 

Същия ден бе публику-
вана и първата в история- 
та на страната „стратегия 
за предвиждане, предотвра-
тяване и справяне с наси-
лието“, в която отново се 
отправят клевети срещу 
Синдзян-уйгурския авто-
номен регион за наличие-
то на „геноцид“ и „прину-
дителен труд“.

Ели Визел, който по-
чина през 2016 г., бе писа-
тел от еврейски произход, 
който оцелява по време 

на Холокоста във Втората 
световна война. По-късно 
САЩ нарекоха т. нар. до-
клад на негово име и кри-
тикуваха ситуацията с пра-
вата на човека в няколко 
държави, включително и 
Китай. 

Негова цел е да прикри-
ят своя заговор за намеса 
във вътрешните работи на 
други страни и да защитят 
хегемонията си. 

Всъщност, независимо 
от доклада, стратегията 
или акта, САЩ не могат 
да отправят клевети сре-
щу Синдзян. 

Международната общ-
ност вижда, че китайският 
автономен район е безопа-
сен, богат и открит и няма 
нищо общо с „геноцида“ и 
„принудителния труд“.

В момента е пиковият 
летен туристически сезон 
в Китай, а Синдзян е ед-
на от най-популярните дес-
тинации. 

По време на мюсюл-
манския празник Курбан 
байрам преди няколко дни 
Синдзян посрещна 8,86 ми-
лиона туристи, което е уве-
личение с 9,84% спрямо 
миналата година. 

Интензивното развитие 
на туризма е доказателство 
за стабилния и устойчив 
напредък на автономния 
район.

Данните показват, че от 
2016 до 2021 г. общата сума 
на вноса и износа на Синд-
зян се е увеличила от 139,8 
милиарда до 156,9 милиар-
да юана, търговски парт-
ньори на района са повече 

от 170 държави и регио-
ни. През първите пет ме-
сеца на тази година външ-
ната търговията на Синд-
зян достигна 67,41 милиар-
да юана, което е увеличе-
ние с 30,9%. Приятелски-
ят кръг от търговско-ико-
номически партньори не-
прекъснато се увеличава.

Заетостта тук също рас-
те благодарение на иконо-
мическото развитие. От 
януари до май тази годи-
на броят на новите работ-
ни места в Синдзян е дос-
тигнал 263 000. На фона 
на спада на глобалната 
икономика този резултат 
е знак за издръжливостта 
на Синдзян-уйгурския ав-
тономен регион.

Провал на мисията на Джо Байдън  
в Близкия изток

Н
а 17 юли амери-
канските медии 
посрещнаха аме-
риканския пре-
зидент Джо Бай-
дън с подиграв-

ки и присмех, когато той 
пристигна във Вашингтон 
след обиколката си в Близ-
кия изток. „Ню Йоркър“ ко-
ментира, че четиридневна-
та му визита е знак за пъл-
ния провал на политиката 
му спрямо Близкия изток. 
В дневния ред на мисията 
му в региона бе включен 
енергийният въпрос. Но в 
съвместното изявление на 
САЩ и Саудитска Арабия 
след разговора между ли-
дерите на двете държави 
нямаше ясно обещание от 
арабска страна за значител-
но увеличение на добива на 

петрол, за което САЩ сил-
но настояват. 

Министърът на външ-
ните работи на Саудитска 
Арабия Адел бин Ахмед ал 
Джубейр каза, че увелича-
ването на производството 
на петрол зависи от това 
дали има недостиг в пред-
лагането на пазара.

В същото време се про-
вали и целта на САЩ да 
затвърдят своята съюзни-
ческа система в Близкия 
изток. Преди визитата на 
Байдън американските ме-
дии съобщиха, че той ще 
се стреми да изгради вое-
нен съюз, в който ще бъ-
дат включени страните от 
Персийския залив и Изра-
ел. На срещата на върха в 
град Джеда американският 
президент дори посочи, че 

ще се създаде „близкоизточ-
на версия на НАТО“. Ирак-
ският премиер Мустафа ал 
Кадими заяви, че страната 
му няма намерение да се 
присъединява към какъв-
то и да е регионален вое-
нен съюз, а външният ми-
нистър на Саудитска Ара-
бия каза, че не знае нищо 
за подобен проект и че стра-
ната му не е участвала в та-
кива разговори.

Другият опит на САЩ, 
който целеше да отстранят 
Китай и Русия от Близкия 
изток,  бе още по-утопичен. 
„Няма да оставим Близкия 
изток на Китай, Русия или 
Иран“, каза Байдън на сре-
щата на върха в Джеда. Но 
Близкият изток не е нечий 
заден двор и страните в ре-
гиона приветстват всеки, 

който искрено допринася 
за тяхното развитие. Пър-
вият дипломат на Саудит-
ска арабия каза категорич-
но, че Китай е важен тър-
говски партньор, енергиен 
пазар и източник на инвес-
тиции за страната.

Световната структура се 
променя, а силата на САЩ 
отслабва, отбелязва в ко-
ментара си Радио Китай за 
чужбина. Визитата на Джо 
Байдън в Близкия изток 
за пореден път доказа, че 
САЩ не могат да вземат 
решения за страните в ре-
гиона и усилията им да из-
ползват Близкия изток ка-
то средство за геополитиче-
ските си игри ще завършат 
с пълен провал, изтъква в 
коментара си Радио Китай 
за чужбина.

Предложенията 
му за увеличаване 
на добива на 
близкоизточния 
петрол, за 
създаване на 
„близкоизточно 
НАТО“ в региона не 
бяха чути на среща 
на върха в Джеда 

Производството 
на някои 
чипове изисква 
повече от 70 
трансгранични 
сътрудничества

Целта на този 
акт е САЩ да 
прикрият своя 
заговор за намеса 
във вътрешните 
работи на 
други страни 
и да защитят 
хегемонията си.  
Но между-
народната 
общност вижда, 
че китайският 
автономен район 
е безопасен, 
богат и открит 
и няма нищо общо 
с „геноцида“ и 
„принудителния 
труд“.
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Пристанищният град Цюанджоу в Източен Китай, някога 
приветстван като “много великия и благороден град” от италианския 
изследовател Марко Поло, спечели миналата година статут на 
ЮНЕСКО за световно културно наследство, увеличавайки общия  
брой на обектите в Китай до 56.

азположен на тес-
ни равнини по 
крайбрежието на 
Фуджиан, Цюан- 
джоу е едно от най- 
големите приста-

нища в света по протеже-
ние на историческия Мор-
ски път на коприната, осо-
бено по време на династия 
Сун (960 – 1279) и династия 
Юен (1271 – 1368) в Древен 
Китай.

 „Той отразява до голя-
ма степен пространствена-
та структура, която съчета-
ва производство, транспорт 
и маркетинг. Демонстри-
ра ключовите институцио-
нални, социални и култур-
ни фактори, допринесли за 
грандиозния възход и прос-
перитет на Цюанджоу ка-
то морски център на тър-
говската мрежа на Източ-
на и Югоизточна Азия през  
10-и век до 14-и век“, се каз-
ва в доклад на Междуна-
родния съвет за паметни-
ци и места (ICOMOS), офи-
циалния консултативен ор-
ган на комитета.

Град Цюанджоу, който 
се намира на югоизточно-
то крайбрежие на Китай, е 

Цюанджоу – световен морски търговски 
център при династиите Сун и Юен

натрупал богат опит в тър-
говията с чужбина, особе-
но по време на династии-
те Сун и Юан. Неговото 
развитие достига своя връх 
и уникалното му китайско 
име Сътун става известно 
на целия свят. Тогавашна-
та имперска власт прида-
ва изключително значе-
ние на устойчивото и ста-
билно развитие на мор-
ската търговия. Експона-
тите в Музея за история-
та на морския транспорт 

в Цюанджоу показват, че 
тук идват много търговци 
от различни страни. През 
втората година от царува-
нето на император Юеню 
от династия Северна Сун 
на брега на река Дзин- 
дзян в южната част на гра-
да е открито специално 
управление, което отгова-
ря за търговските кораби и 
външната търговия. То мо-
же да се сравни със сегаш-
ните митници. Създаване-
то му е знак, че Цюанджоу 

Р

официално е определен за 
отворено търговско прис-
танище. В резултат на това 
градът постепенно се пре-
връща в център на външ-
ната търговия.

Вярата в морските бого-
ве е духовна опора за хора-
та, които живеят в района 
на всяко пристанище. Из-
граждането на храмове е 

знак за голямото значение, 
което придава централната 
власт на морската търговия.

Мадзу е един от най-ва-
жните морски богове в 
Цюанджоу, като в южна-
та част на града е изгра-
ден специален 

храм на име Тиенхоу.
Местоположението му е 

много важно. Той е първата 

Източната и западната 
пагоди на храма Кайюан

Древните доковете  
на Цюанджоу

Моста Луоян
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Статуята на Лао Дзъ 

спирка за чуждестранни-
те търговци и стоки, които 
влизат в града, както и за 
местните бизнесмени, кои-
то излизат с корабите си в 
морето. Преди да тръгнат, 
те непременно идват да се 
поклонят и почетат Мадзу.

Интеграцията на произ-
водството и продажбите е 
знак за икономическа сила 
Приложимата и ефектив-
на институционална систе-
ма, която подкрепя и дви-
жи трансокеанската тър-
говия, е гаранция за дъл-
госрочния просперитет на 
Цюанджоу. 

Като световноизвестно 
пристанище на Изтока по 
време на династиите Сун 
и Юен, той е и отправна 
точка за Морския път на 
коприната от Китай. Градът 
разполага с цялостна инте-
грирана система за морска 
търговия, която комбини-
ра производството, транс-
порта и продажбите. Това 
е основа за превръщането 
на Цюанджоу в център на 
световната морска търговия 
и културния обмен при ди-
настиите Сун и Юан.

От 10-и век порцеланът 
става известен по света и 
се превръща в синоним на 
Китай, а развитието на мор-
ската търговия в Цюанджоу 
има изключителен принос 
за разцвета на порцелано-
вата промишленост в край-
брежния град.

Град Дъхуа, който е на 
130 километра от древния 
Цюанджоу, е 

едно от родните места  
на китайската  

порцеланова култура 
и заема важно място в ис-
торията на порцелана. Про-
изведеният там бял порце-
лан е важна стока за износ 
по древния Морски път на 
коприната. Династиите Сун 
и Юен са златен период за 
развитието на порцеланова-
та промишленост. Порцела-
новите изделия от Китай 
се продават в цяла Азия и 
много страни и региони на 
Източна Африка, а Цюан-
джоу се превръща в тяхна 
производствена база.

пристанище стоки. По вре-
ме на археологически раз-
копки екипът на замест-
ник-декана на Факултета 
по археология, култура и 
музеи на Пекинския уни-
верситет Шън Жуейуън 

при село Цинян  
открива място  

за топене на желязо
от династиите Сун и Юен. 
Там някога е имало пещи, 
създадени от императори-
те на династия Сун. Те са 
били изключително прос-
периращи през 11-и век, а 
произведените там продук- 
ти са били транспортирани 
до Цюанджоу по река Си-
си, която е приток на река 
Дзиндзян.

Успешното развитие на 
морската търговия в Цю-
анджоу се дължи и на ця- 

всички посоки. Кеят Шъху 
и пагодата Лиушън до не-
го са важна част от тра- 

на Цюанджоу.
На улица „Тумън“ в гра-

да са разположени конфу-
циански храм, джамия и 
стари къщи на емигран-
ти от Шри Ланка, както и 
китайският храм Гуанди. 
В продължение на хиляди 
години различни вероиз-
поведания хармонично съ-
жителстват на една и съща 
улица, което е знак за то-
лерантността, интеграция-
та и разнообразието от кул-
тури в Цюанджоу.

Джамията Циндзин 
е един от най-старите оце-
лели ислямски храмове в 
Китай. Тя е и рядко ве-
ществено свидетелство за 
присъствието на персийски, 
арабски и други търговци от 
мюсюлманските страни, до-
плавали до Цюанджоу 

Храмът Кайюан 
е още едно доказателство 
за мултикултурното съжи-
телство и толерантността в 
Цюанджоу. Това е най-го-
лемият будистки храм в 
града от времето на динас-
тиите Сун и Юен, в кой-
то са запазени индуски ре-
ликви.

Дългогодишните тради-
ции в корабоплаването, ця-
лостната морска търговска 
система, огромната сухо- 

пътна и морска транспорт-
на мрежа, изключителни-
те навигационни и кора-
бостроителни технологии, 
както и политиката, ико-
номиката, културата пре-
връщат Цюанджоу в све-
товен център на морската 
търговия.

Изделията от желязо  
също заемат голям дял от 
изнасяните от древното 

лостната вътрешна транс-
портна мрежа около не-
го, разпростираща се във  

кораби, плаващи от главния 
канал на залива Цюанджоу 
до вътрешното речно прис-
танище.

Силният производствен 
капацитет и перфектната 
транспортна мрежа образу-
ват огромна цялостна сис-
тема за морската търговия 

нспортната система по во-
да и суша при династиите 
Сун и Юен.

Пагодата Лиушън до кея  
и пагодата Уаншоу 

на върха на планината Бао-
гай се намират на 20 кило-
метра югоизточно от прис-
танищния град. Те служе-
ли като фарове за кора-
бите в древността. Когато 
моряците видели пагода-
та Уаншоу, знаели, че ве-
че са пристигнали в залива 
Цюанджоу, докато Лиушън 
била важна за търговските 

Пагодата Лиушън до кея

Пагодата Уаншоу

Джамията Циндзин 

Храмът Тиенхоу
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Проект 523: 
Ту Йоуйоу и 
пълната победа 
над маларията

П
роект 523 е секретна опе-
рация на китайското 
правителство от среда-
та на миналия век, огла-
вена от Ту Йоуйоу, коя-
то е млада научна работ-

ничка и се заема със създаването 
на най-ефикасното лечение срещу 
маларията, познато на света.

Артемизининът, който се доби-
ва от дървото сладък пелин, е са-
мо една от няколкостотин състав-
ки, които Ту и нейният екип от из-
следователи извличат от китайски 
традиционни лекарства и народ-
ни илачи и систематично тестват в 
търсенето на лечение срещу устой-
чива на хлорохин малария. Начи-
нът, по който Ту и колегите й от-
криват артемизинина, ни говори 
много за непрекъснатите усилия 
на китайските медици и учени да 
създават връзки между традицион-
ното и модерното, между местно-
то и чуждото.

Всъщност комунистическата 
партия тогава подкрепя този про-
ект, както и много други, особено 
в областта на медицината. И така 
войната във Виетнам и бичът на 
маларията водят до създаването на 
Проект 523.

През 60-те години на 20-и век 
битките между виетнамските и 
американските сили ескалират, а 
маларията става най-голямата за-
плаха за здравето на виетнамски-
те войници. Увеличаващите се слу-
чаи на хлорохин-резистентна мала-
рия сред цивилното население за-
дълбочава тревогите на Северен 
Виетнам. 

През 1964 г. северновиетнамско-
то правителство отправя към Мао 
Дзедун молба за помощ в битка-
та с маларията. Мао отговаря: „Да 
решим вашия проблем, е същото, 
като да решим нашия проблем“.

Така започва Проект 523, кой-
то от самото начало е класифици-
ран като строго секретна държав-
на операция и е управляван ди-
ректно от военните власти. Раз-
бира се, и цивилни организации 
са били канени за съдействие, но 
през 1967 г. военният надзор под-
чертава спешната нужда да опази 
проекта от неблагоприятни поли-
тически ветрове.

Първоначалният тригодишен 
план, спуснат от Изследователския 
институт на Народната освободи-
телна армия цели да „въплъти да-
лечното и близкото, китайската и 
западната медицина, да приеме ки-
тайските лекарства като приори-
тет, да наблегне на нововъведени-
ята, да обедини плановете и да раз-
дели труда и всичко това да се из-
следва заедно.

Проект 523 има три цели: откри-
ването на нови лечения за борба-
та с хлорохин-резистентната мала-
рия, разработването на дългосроч-
ни превантивни мерки срещу нея 
и развитието на репеленти против 
комари. Неразделна част в пости-
гането на тези цели са проучва-
нията на китайските лекарства и 

През 40-те години на миналия 
век интересът на китайското пра-
вителство към китайското лекар-
ство чангшан и неговите свойства 
да потиска малария води до учре-
дяването на държавен изследова-
телски институт и експериментална 

ферма в провинция Съчуан. Ръко-
водител е Ту Йоуйоу. Родена през 
1930 г., тя завършва своето меди-
цинско образование през 50-те го-
дини и се издига до ръководител 
на група изследователи на мала-
рията в Пекинската академия за 
традиционна китайска медицина 
през 1969 г.

Групата се състои от фотохими-
ци, които изследват химичните съ-
единения, които се срещат естест-
вено в растенията, и фармаколо-
зи, които се съсредоточават вър-
ху науката за лекарствата. Екипът 
започва проучванията със списък 
от над 2000 китайски билкови пре-
парата, като за 640 от препарати-
те се предполага, че може да имат 
антималарийни свойства. Групата 
работи усилено и извлича повече 
от 380 екстракта от 200 китайски 
билки, които тестват на мишки.

Една от пробите – цинхао (Ar- 
temisia annua L.), изглежда обещава-
ща, но дава непостоянни резулта-
ти. Затова Ту и екипът и преглеж-
дат наличните медицински кни-
ги по традиционна медицина. Ту е 
привлечена от една конкретна бе-
лежка, направена от Гъ Хун (284 
– 363 г. пр. н. е.) в неговия текст 
от 4-ти в. пр. н. е. „Спешни рецеп-
ти, които да държим в ръкава си“.  

Гъ Хун съветва: „Вземете връзка 
цинхао и два шънг (2 по 0,2 л) во-
да за накисване, изцедете го, за да 
получите сока, и го изпийте“. 

На Ту й хрумва, че затопляне-
то, което обикновено се използ-
ва за извличането на екстракта, 
може да е унищожило активните 
компоненти, следователно затоп-
лянето на по-ниска температура 
ще запази антималарийните свой-
ства. Предчувствието й се оказва 
вярно. Веднага след като намали-
ли температурата на затопляне, 
Ту и екипът й започнали да полу-
чават все по-постоянни резулта-
ти от цинхао. До 1971 г. те успя-
ват да извлекат нетоксичен и не-
утрален екстракт, който наричат 
цинхаосу или артемизинин. Той 
се оказва 100% ефективен срещу 
паразити, причиняващи малария 
при животните.

Откритието на Ту получава при-
знание от международната научна 
общност и в същото време разпал-
ва оживена дискусия в китайските 
медии относно признанието на от-
делни изобретатели над колектив-
ните групови усилия. През 2015 г. 
Ту Йоуйоу получава Нобелова на-
града за физиология и медицина.

Ту Йоуйоу и китайски чиновници след обявяването на Нобеловата награда

Портрет на Гъ Хун, автора на 
„Спешни рецепти, които да държим  

в ръкава си“, 4-ти век пр. н. е. 

Плакат от 1964 г.: „Превенция срещу маларията и грижа  
за здравето на народа“

акупунктурата.
Решението да се проучат ки-

тайските традиционни лекарства 
не е случайно. През 1926 г. Чън 
Къхуей и Карл Шмит от Пекин-
ския обединен медицински колеж 
публикуват материал за ефедрин, 
получен от китайската билка маху-
анг. Този материал дава началото 
на над 500 проучвания на ефедри-
на (за потискане на астма) по це-
лия свят до 1929 г.

страницата подготви  
Галина Крумова
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Неотдавна китайското правителство публикува 
„Мерки за подпомагане на бизнеса с цел облекчаване 
и ускоряване възстановяването на потреблението“, 
в което са посочени 27 конкретни мерки, групирани 
в 7 области. Една от тях предвижда от този месец 
да бъдат предоставени ваучери на стойност 100 
милиона юана за консумация в заведения за хранене, 
които ще могат да се ползват онлайн и на място, 
съобщава Радио Китай за чужбина. Стремежът е да се 
подпомогне ресторантьорския сектор, който е сред 
най-пострадалите от ограниченията, заради COVID-19.

С

Б

лед епидемията 
на много места в 
Китай бяха пре-
доставяни вауче-
ри за насърчава-
не на потребле-

нието, които постигнаха до-
бри практически резулта-
ти. Според анализа на ком-
панията за търговия с цен-
ни книжа Soochow Securities 
Co., Ltd., за който са използ-
вани данни от 2020 г., ат-
рактивността на ваучери-
те сред потребителите да-
леч надхвърля очаквания-
та и няма проблем с „кон-
сумацията на овърдрафт“. 
От компанията предвиж-
дат, че 0,87 юана от ваучер 
на стойност 1 юан ще оти-
де към малки и микро фир-
ми и колкото са по-малки 
те, толкова помощта за тях 
ще бъде по-голяма.

От януари до май 2020 г. 
общите продажби на дреб-
но в Пекин са надхвърли-
ли 539 милиарда юана, кое-
то е спад от 7,7% на годиш-
на база. 

През същия период за 
цялата страна те са били 
за около 17,17 трилиона юа-
на, т.е. регистрирано е на-
маление от 1,5% в сравне-
ние с 2021 г. Ето защо този 
кръг от ваучери за потре-
бителите в Пекин обхваща 
широк спектър от области 
и е по-сериозен. Идеята е да 
помогне на ресторантьорите 

лагодарение на 
по-добрите сис-
теми за напоя-
ване, 5G техно-
логии и големи 
данни, отглеж-

дането на риба в оризищата 
на окръг Ханжун, провин-
ция Шънси, носи допълни-
телни печалби за местни-
те стопани.

През последните някол-
ко години в провинцията 
постоянно актуализират 
мерките за съживяване на 
селските райони, полагай-
ки големи усилия за по-
добряване на напоителни-
те системи, включително 
чрез внедряването на 5G 

технологии, изграждане на 
платформа за големи дан-
ни и насърчаване на хора-
та и бизнеса да отглеждат 
в оризовите полета също 
костенурки, риби, скари-
ди и раци. 

Това се оказва не само 
добро за повишаване на до-
ходите на земеделците, но 
е полезно за екосистемата 
и гарантира добрия добив 
на зърно.

Освен висококачестве-
ния ориз, водните продукти 
са много популярни сред 
търговците и бързо се про-
дават на добри цени както 
онлайн, така и на място.

„Костенурките обикно- 

вено вървят по 100 – 120 
юана (15 – 18 долара) на ки-
лограм, но тези, които от-
глеждам в моите оризища, 
могат да се продадат бър-
зо и за 200 юана (30 дола-
ра). В крайна сметка от тях 
спечелих повече от 10 000 
юана (1493 долара)”, обяс-
нява местният земеделец 
Лей Линджъ.

Повишаването на дохо-
дите е резултат не само от 
водните продукти, но и от 
новите сортове ориз с ви-
сок добив и високо качест-
во, които са започнали да 
отглеждат тук.

По думите на Лей Лин-
джъ обикновеният неолю- 

Пекин бори негативния ефект от 
COVID-19 с ваучери за потребление

Технологии и нови 
модели в помощ на 
производителите на ориз

енергоспестяващо потребле-
ние, като ще има нова пар-
тида ваучери в тази насока. 
Целта е да бъдат насърчени 
фирмите да обменят, рецик-
лират или използват еколо-
гични интелигентни дома-
кински електроника

Още през април пекин-
ските власти обявиха мер-
ки за насърчаване на енер-
госпестяващо потребление, 
ако от тогава до септември 
се предоставят ваучери за 
300 милиона юана. „Зеле-
ните“ ваучери могат да се 
използват за 21 категории 
продукти, включително мо-
билни телефони, лаптопи, 

и кетърънг индустрията да 
се възстановят от последни-
те ограничения и локдауни.

Специално за заведения-
та за хранене, правителстве-
ните мерки предвиждат ва-
учери за 100 милиона юана 
за консумация, независимо 
става дума за онлайн или 
на място. До момента все 
още не са известни подроб-
ности за начина на получа-
ване на ваучерите и тяхна-
та единична стойност, тъй 
като кампанията е в про-
цес на подготовка. Също 
така наскоро Пекинското 
бюро за търговия публику-
ва отвори регистрацията за 

в хотели. Според Лиу Бин, 
заместник-директор на 
Пекинското бюро за култу-
ра и туризъм, общата стой-
ност на тези ваучери ще бъ-
де около 30 милиона юана 
и те ще бъдат предоставя-
ни на партиди чрез туро-
ператорски платформи, от-
където клиентите ще мо-
гат да резервират местата 
за престой.

Хотелите и селските къ- 
щи за гости от 10 край-
градски района от неделя 
до четвъртък (с изключе-
ние на празниците) могат 
да кандидатстват онлайн 
за получаване на ваучери. 

щен ориз се продава на це-
на около 4 юана (0,6 до-
лара) за килограм, докато 
този, който той отглежда, 
върви по 20 до 24 юана (3 
– 3,5 долара) за килограм. 
В момента Лей Линджъ от-
глежда 7 сорта ориз, заед-
но с риба, скариди и кос-
тенурки.

През последните две го-
дини, с помощта 5G тех- 

нологията и използвайки 
големи данни, е изграде-
на местна система за упра-
вление на отглеждането на 
ориз и водни продукти, коя-
то следи и за климатични-
те условия, показателите на 
водата, нуждата от торове, 
контрол на вредителите и 
т. н. А всичко това издига 
земеделието в Ханжун на 
ново по-високо ниво.

платформи и бизнеси, кои-
то искат да кандидатстват 
за участие в кампанията с 
ваучерите.

За стимулиране на ту-
ризма от края на юни до 
средата на август ще се ор-
ганизират и развлекателни 
пътувания в околностите на 
Пекин, където желаещите 
ще могат също за използ-
ват ваучери за настаняване 

Те ще бъдат използвани за 
онлайн резервация, суб-
сидията за една резерва-
ция ще бъде 50% от обща-
та сума, като тя не може 
да надвишава 1000 юана  
(150 долара).

В предвидените мерки 
също се посочва, че от юни 
до октомври ще продъл-
жат широко да се извърш-
ват дейности за „зелено“ 

таблети, телевизори, кли-
матици и др.

Мерките предвиждат 
на 8 август в Пекин да се 
проведе шопинг фестивал 
за спортни стоки. Властите 
ще предоставят 100 000 вау-
чера, а спортните съоръже-
ния и обекти – 20 000 без-
платни билета за различни 
дейности. През зимата ще 
има и 100 000 ваучери за 
зимни спортове.

Като един от трите дви-
гателя на икономическия 
растеж на Китай, в продъл-
жение на седем поредни го-
дини потреблението играе 
ролята на ускорител на то-
зи растеж. От началото на 
2022 г. ваучери за потребле-
ние бяха издадени последо-
вателно на много места в 
страната, за да се стимули-
ра желанието на хората да 
потребяват. 

На базата на данни от 
град Ханджоу и провинция 
Гуанси за 2020 г. Училището 
по мениджмънт „Гуанхуа“ 
към Пекинския универси-
тет установи, че движещи-
ят ефект на ваучерите да-
леч надхвърля очаквания-
та и пределната склонност 
към потребление. 

За Ханджоу тя се е уве-
личила между 3,5 и 5,8 пъ-
ти, което е доста над склон-
ността към потребление в 
миналото. Същевременно 
при дигиталните ваучери 
го няма проблема с „кон-
сумация на овърдрафт“ и 
обемът на потребление не 
намалява значително след 
използването на ваучерите. 
Ваучерите имат и по-добър 
стимулиращ ефект при хо-
рата от райони с по-нисък 
БВП на глава от население-
то, възрастни и такива, кои-
то преди не са били особе-
но склонни за харчат.



12 днесКитай
29.07. – 4.08.2022

здраве

В случаите, когато запекът се е превърнал в хронично заболяване, 
намесата на лекар е задължителна. Но ако все още не се е 
стигнало дотам и той е следствие от някои нездравословни 
навици, то домашните лекове и промените в начина на живот и 
хранене биха се оказали по-полезни и с по-дълготрайно действие 
от слабителните или очистителни средства. 

Няколко домашни 
лека в борбата  
със запека

Пет лесни начина да изгоним стреса

азбира се, би трябвало да 
сте много внимателни с 
домашните лекове, защо-
то прибягването до тях е 
само временно решение 
на този проблем и може 

да се стигне до пристрастяване.
Банани и вода

Бананите са с високо съдър-
жание на фибри и това им дава 
известни предимства в борбата 
със запека. Освен това съдържат 
калий, който стимулира движе-
нието в червата, както и фрукто-
олигозахариди, които са вид ен-
зим, действащ като мек естест-
вен лаксатив.

Този тропически плод обаче е 
нож с две остриета, защото може 
както да облекчи запека, така и да 
се превърне в причина за него. Как 
ще подействат бананите, зависи от 
това колко добре са узрели. Зеле-
ните са богати на нишесте, а това 
предполага, че ще затруднят изхож-
дането. Докато при узрелите ефек-
тът е обратен, защото в тях има из-
обилие от фибри, които стимули-
рат храносмилането и помагат на 
остатъците да преминат свободно 
през дебелото черво.

Но за да се отървете от запека, 
ще трябва да пиете и повече вода, 
поне по осем чаши на ден.

Като се добави и фактът, че ба-
наните зареждат с енергия и подо-
бряват настроението, няма причина 

да се откажем от по 2 – 3 вкусни 
тропически плода на ден. Но ви-
наги трябва да имате едно наум, 
че прекаляването дори с узрелите 
банани, вместо да помогне, може 
да влоши запека.

Повече зеленчуци, но не сурови
Според принципите на ки-

тайската диетология не бива да се 
ограничаваме в консумацията на 
определени храни, а да разнообра-
зяваме менюто с различни проду-
кти. В същото време трябва да под-
държаме баланса между студените 
и топлите продукти. При наличи-
ето на запек зеленчуците са една 
от задължителните храни на тра-
пезата. Според традиционната ки-
тайска медицина обаче те не бива 
да са сурови, а да преминат поне 
лека топлинна обработка. Така на 
организма ще му бъде по-лесно да 
се справи с тях.

Не забравяйте и за пълнозър-
нестите храни, които обаче тряб-
ва да са по-малко като количество 
от зеленчуците. Не се лишавайте 
и от протеините, но ги ограниче-
те до 60 г на ден. Освен това е по-
добре те да са гарнитура, а не ос-
новно ястие.

Откажете се или ограничете 
максимално хамбургерите и тес-
тените изделия. Опитайте се да 
ги замените със супи и каши. Из-
бягвайте лютата, мазна и пърже-
на храна.

наши дни стре-
сът е проблем не 
само за китайци-
те, но и за мно-
го хора по света. 
В известен сми-

съл той е резултат от модер-
ния начин на живот, който 
водим. Работещите са на-
прегнати от натоварения 
график, от крайните сро-
кове, високите изисквания 
и чувството за неудовлетво-
реност, а понякога и от ни-
ското възнаграждение и не-
уважението, което получа-
ват за добре свършената ра-
бота. Безспорно е, че стре-
сът влияе както на психи-
ческото, така и на физиче-
ското здраве. Но всеки го 
преживява различно. На-
чините да разпуснем и от-
ново да погледнем на жи-
вота през розови очила съ-
що не са малко и зависят 
от характера и мирогледа.

Ето няколко варианта, 
които може да се окаже, 
че са сред подходящите за 
вас. За да разберете кой от 

Р

В

Повече движение
Хората, които водят заседнал на-

чин на живот, по-често се оплакват 
от запек в сравнение с физически 
по-активните. Но и тук не бива да 
се губи мярката, защото прекале-
ното физическо натоварване може 
да се окаже вредно за работата на 
чревния тракт. Редовните разход-
ки, особено сред природата, зани-
манията с йога или някоя от ки-
тайските системи за здраве като 
цигун или тайдзицюен биха били 
по-ефективни не само срещу за-
пека, но и за поддържането на до-
брото физическо и емоционално 
състояние.

 Билкови чайове
- Чай от глухарче: 60 – 90 г прес-

ни или сушени глухарчета се ва-
рят 20 минути (ако са пресни) или  
30 минути (ако са сухи) в около 
200 мл вода. След това течността 
се прецежда и по желание се до-
бавя захар или мед. Чаят се пие по 
един път на ден.

- Чай от черница: 50 г черници 
се сваряват в 500 мл вода, докато 
се изпари наполовина. 

Добавя се небетшекер на вкус. 
Пие се по един път на ден в про-
дължение на 5 дни.

- Чай от семена на касия: 20 г 
семена от касия се заливат с горе-
ща вода. След 20 минути се пре-
цеждат и се изпива течността. От 
същите семена може да се пригот-
ви още един чай в рамките на деня.

- Топла вода с мед: В чаша то-
пла вода се добавя една чаена лъ-
жичка мед и лимонов сок по жела-
ние. Този чай стимулира изчиства-
нето на токсините и облекчава за-
пека. Освен това помага при сто-
машни неразположения като газо-
ве например.

- Чай от семена на живовляк: 
30 г семена от живовляк се сваря-
ват във вода. Пие се три пъти по  
150 мл на ден преди хранене в про-
дължение на една седмица. След 
това се прави почивка.

 Масаж на стомаха
Сутрин преди ставане от лег-

лото отделете няколко минути за 
масаж на стомаха. Той ще стиму-
лира движението в червата и ще 
помогне за по-лесното изхвърляне 
на ненужните на организма веще-
ства. При жените дясната длан се 
поставя върху лявата, а при мъже-
те обратното (лявата върху дясна-
та). След това се правят най-мал-
ко 80 кръга около пъпа в посока 
на часовниковата стрелка.

тях ще подейства, ще тряб-
ва да ги изпробвате.

1. Музиката
Музиката може да е мно-

го полезна, защото тя дейст-
ва на настроението. Слуша-
нето на класическа музика 
например понижава кръв-
ното налягане и нивата на 
кортизола, хормон, който се 
свързва със стреса.

2. Избор на правилен 
хранителен режим

Правилният храните-
лен режим е задължите-
лен, ако искате стресът да 
не ви тревожи. Повечето 
плодове и зеленчуци са ви-
наги добре дошли. Научни-
те изследвания показват, че 
богатата на омега-3 мастни 
киселини риба намалява 

симптомите на стреса.
Най-опасните храни са 

белият хляб, макароните и 
пържените картофи, кои-
то са с висок гликемичен 
индекс. С енергия зареж-
дат и се борят със стреса 
зелените зеленчуци, къл-
новете, ядките, пилешко-
то месо, пълнозърнестият 
хляб. Ментата ободрява, а 
черният шоколад тонизи-
ра нервната система. Ки-
селото мляко активизира 
изработването на хормо-
на на щастието, а рибата, 
броколите и чесънът вди-
гат жизнения тонус. Чаят 
също е ефективен в борба-
та със стреса.

3. Медитация
„Не можем да променим 

нещата, които ни се случ-
ват, но можем да променим 
начина, по който реагираме 
на тях“ (Анди Пъдикомб).

Няколко минути меди-
тация всеки ден ще поддър-
жа ниски нивата на стре-
са. Медитацията поддържа 

ума спокоен и осигурява 
почивка от обичайната не-
прекъсната активност на 
мозъка.

4. Спорт и упражнения
Спортът и упражнени-

ята са добри за здравето и 
изгонват стреса. Кратка-
та разходка около офиса 
по време на работа ще ви 
осигури незабавно облек-
чение след стресова ситу-
ация. Упражненията акти-
вират кръвообращението и 
освобождаването на ендор-
фини, познати като хормо-
ни на щастието, а това по-
добрява мигновено настро-
ението.

5. Смехът
Стресът може да бъде 

намален със смях. Смехът 
също предизвиква освобож-
даване на ендорфини, кои-
то подобряват настроението 
и намаляват нивата на кор-
тизола, който е сред при-
чинителите на стреса. Сле-
дователно смехът ни прави 
по-щастливи.
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Археологическият обект 
„Сансиндуей“ се намира на южния 
бряг на река Яндзъ в северозападната 
част на град Гуанхан, провинция 
Съчуан. Неговата площ е около  
12 квадратни километра, а 
откритите до момента предмети 
там датира между 3000 до  
5000 години, което прави 
„Сансиндуей“ най-мащабния, 
съществувал най-продължително 
време и с най-богата култура древен 
археологически обект в Югозападен 
Китай. В обекта са открити 
най-добре запазените външни и 
вътрешни градски стени, а мащабът 
на поселището показва, че басейнът 
на река Яндзъ, подобно на този на 
Жълтата река (Хуанхъ), също е бил 
част от огнищата на китайската 
цивилизация.

съвремИе

С
ред най-впечат-
ляващите архе-
ологически на-
ходки в „Сан-
синдуей“, изра-
ботени от бронз, 

са статуи на хора с висо-
чина 2,62 метра, маска с 
ширина 1,38 метра и ви-
сок 3,95 метра тотем, като 
всички представляват ше-
дьоври на древното худо-
жествено изкуство на хо-
рата, населявали земите на 
днешната провинция Съчу-
ан. Не по-малко ценни са 
и златните предмети, ка-
то жезъл, и изработените 
от нефрит. През март ми-
налата година в шест ями 
за жертвоприношения бяха 
открити повече от 500 ар-
тефакта, сред които таки-
ва от слонова кост с общо 
тегло над 100 килограма.

Впечатляващото в слу-
чая е, че районът, 

който е разкопан досега, 
заема едва около 2% от 
общата площ на обекта.
На 13 юни тази годи-

на в музея „Сансиндуей“ в 
Гуанхан се проведе прес-
конференция, на която бя-
ха представени резултати-
те от последния етап на ар-
хеологическите разкопки в 
района. На нея представи-
тели на Института за кул-
турни реликви и археоло-
гия на провинция Съчуан 
съобщиха, че в момента в 
разкопките участват еки-
пи от 39 научни институ-
ции, университети и техно-
логични компании, чиято 
цел е, освен щателно про-
учване на обекта, също та-
ка максимална защита на 
културните реликви и му-
лтидисциплинарни изслед-
вания, особено на ямите за 
жертвоприношения, които 
са най-богати откъм раз-
лични артефакти.

На пресконференцията 
бе съобщено също, че е ус-
тановена възрастта, на която 
са били погребани няколко 

Археолози представиха последните 
находки от проучването на „Сансиндуей“

от хората, както и бяха пред-
ставени голям брой нови 
уникални реликви. До мо-
мента от шестте погребални 
ями в „Сансиндуей“ 

са извадени и 
каталогизирани близо 13 

000 предмета, от които 
3155 са относително добре 

или напълно запазени. 
Сред тях са златни мас-

ки, големи медни маски и 
бронзови статуи на колени-
чили хора, които вече до-
биха голяма популярност 
сред китайските и светов-
ните любители на археоло-
гията и историята.

Жан Хунлин, директор 
на Археологическия инсти-
тут „Сансиндуей“, каза, че 
откритите реликви създа-
ват образа на тогавашния 
свят като на „хармонич-
но единство на природата 
и човека и съвместно съ-
ществуване на всички не-
ща“, която преминава като 
червена нишка през цяла-
та последвала история на 
китайската философска ми-
съл и е ключова за разби-
рането на уникалността на 
китайската цивилизация.

„Досега са почистени и 
реставрирани 77 бронзови, 
120 нефритени, 44 златни 
и 678 предмета от слонова 
кост, сред последните и 46 
резби“, посочи Сие Джън-
бин, главен инженер към 
Института за културни ре-
ликви и археология на про-
винция Съчуан.

Едновременно с разкоп-
ките, реставрацията и опаз-
ването на археологически-
те ценности от „Сансинду-
ей“ напредват също тяхно-
то датиране и детайлното 
изследване.

Още от началото на про-
учванията археолози и ис-
торици смятат датирането 
на предметите за един от 
най-важните въпроси. По 
време на разкопките са из-
влечени близо 200 проби за 
радиовъглеродно датиране, 
благодарение на които бе 
потвърдено, че възрастта на 
погребаните в няколко ями 
хора вероятно е в диапазо-
на 1150 – 1000 г. пр. н. е.,  
т. е. от времената на къс-
ната династия Шан.

Около шестте ями за 
жертвоприношения архео-
лозите са открили изделия 

кост ще се повреди. Това 
прави наложително целият  
процес да става на ръка, 
при това от специалисти“, 
обясни Сие Джънбин.

Ху Бин, заместник-ди-
ректор на Държавната ад-
министрация за културно-
то наследство, каза, че бла-
годарение на усилията на 
няколко поколения архео-
лози към момента е уста-
новена в общи линии хро-
нологията на обекта „Сан-
синдуей“, както и връзка-
та между Съчуан, Централ-
нокитайската равнина, ра-
йона Гуанджун и средното 
и долното течение на река 
Яндзъ, оформяйки по-ця-
лостна картина на ранния 
ареал на китайската циви-
лизация.

Откритията в 
„Сансиндуей“ не са 

изолиран случай. 
През последните годи-

ни Държавната админи-
страция за културното на-
следство работи активно по 
програмата „Археологиче-
ски Китай“, който се фо-
кусира върху ключови об-
ласти като произхода на 
хората на територията на 
днешен Китай, формиране-
то на китайската култура, 
създаването и развитието 
накитайската държавност 
и мястото на китайската 
цивилизация в световната. 

В рамките на проекта 
бяха или продължават да 
се реализират проекти ка-
то изследване на заселване-
то и обществото в региона 
Хътао, проучване на циви-
лизационните модели в ра-
йоните по течението на ре-
ка Яндзъ и Централноки-
тайската равнина. Те, заед-
но с археологическите раз-
копки в Синдзян, Тибет и 
други гранични райони по-
стигнаха сериозни пробиви 
в науката, привличайки от-
ново вниманието на света 
към древните източни ци-
вилизации.

от медни съдове, каменни 
фигури на коленичили ти-
гри, музикални предмети, 
нефритено длето, предмети 
от тюркоаз и слонова кост.

„Преди често намирах-
ме множество предмети и 
ги предавахме в лаборато-
рията за изследване. Сега 
решихме да преместим ла-
бораторията на мястото на 
археологическия обект, за 
да улесним работата“, съоб-
щи Сие Джънбин, дирек-
тор на Центъра за опазва-
не на културните реликви 
към Института за култур-
ни реликви и археология на 
провинция Съчуан. 

Основната цел на това 
– по думите му – е да се 
улесни и ускори процесът 
по реставрация и консер-
вация на находките.

„Предметите от слоно-
ва кост са много близо ед-
ни до други и трябва да се 
внимава особено при раз-
криването и изваждането 
им. В същото време работ-
ната повърхност не може 
да се отваря твърде много, 
а времето за изваждане не 
трябва да е дълго, защото в 
противен случай слоновата 



14 днесКитай
29.07. – 4.08.2022

аведение, което 
предлага различ-
ни напитки, на из-
хода на Забране-
ния град отгово-
ря на нуждите на 

посетителите за почивка и 
забавление. Но защо кафе-
не, а не чайна? Гуан Дзинд-
зин обяснява, че в момента 
пиенето на кафе е част от 
модерния начин на живот 
на младите хора, затова се 
приема по-лесно от тях. От 
друга страна, Забраненият 
град се посещава от множе-
ство чуждестранни турис-
ти, които също предпочи-
тат кафето пред чая.

Кафенето си е поставило 
ясна задача – да играе ро-
лята на мост между тради-
ционната китайска култура 
и модерния живот. Дирек-
торката на отдела за връз-
ки с обществеността Уан 
Сюедзяо обяснява, че ка-
фенето съчетава модерната 
култура на кафето с тради-
ционната култура на Забра-
нения град. Затова дизайнът 
на продуктите и всеки еле-
мент следват концепцията 
„древната култура в модер-
ния живот“.

Декорът на кафенето е 
вдъхновен от известна кар-
тина в Забранения град, а 
имената на напитките и де-
сертите са свързани с ис-
торията на двореца. Дори 
хартиените чаши са черве-
ни като стената, която го 
обгражда.

Всеки месец в кафенето 
се предлагат нови култур-
ни продукти. Дизайнерът 
Уън Син обяснява, че еки-
път му винаги се съобразя-
ва със специалните изложби 
в Забранения град. „Първо 
избираме подходящите кул-
турни реликви от изложби-
те, например порцелан, тра-
диционни облекла или древ-
ни картини. След това пра-
вим дизайна в съответствие 
с тях. Екипът, който отгова-
ря за менюто, работи вър-
ху създаването на нови на-
питки и десерти, следвай-
ки същия принцип.“ Спо-
ред Уън Син графиките са 
визуалният език на кафене-
то. Например снегът на вра-
тата на двореца през зима-
та и цветята през пролетта 
са сред любимите за сним-
ки на младите. Затова про-
дуктите от зимните и про-
летните серии отговарят на 
техните интереси. 

Един от феновете на ка-
фенето споделя, че за него  

Концепцията „Древната култура 
в модерния живот“

З

Гуан Дзиндзин посочва, 
че посетителите на кафе-
нето са на различна въз-
раст. „Това са хора, кои-
то обичат традиционна-
та китайска култура, но 
най-много са младите от 
20 до 35 години. Те често 
правят снимки с красиви-
те чаши и ги споделят в со-
циалните мрежи. Така по-
вече хора могат да ги ви-
дят“. Според него това е из-
раз на голямата увереност 
в китайската култура. „Те 
искат повече хора да усетят 
красотата на китайските  

че кафенето е поело свои 
обществени отговорности и 
от края на 2019 г. органи-
зира различни благотвори-
телни събития под мотото 
„Забраненият град без от-
падъци“. 

Тяхна цел е да популя-
ризират идеята за опазва-
не на околната среда. Кой-
то поръча кафе със собст-
вена чаша, може да получи 
намаление. Освен това ча-
шите за вкъщи са произве-
дени от бамбукови фибри, 
които не замърсяват окол-
ната среда.

културни продукти.“
Екипът, който отговаря 

за храните и напитките в 
кафенето, също популяри-
зира много добре древната 
култура чрез различни ис-
тории. Една от популярни-
те напитки там например 
се казва „Черното вино на 
император Гуансю“, защо-
то императорът обичал да 
пие кафе, което в онези вре-
мена било наричано черно 
вино. Тази напитка е мно-
го подходяща за разхлаж-
дане в летните жеги.

Гуан Дзиндзин обяснява, 

култура

Ние се намираме точно на изхода на 
Забранения град, защото се надяваме 
нашето кафене да е една от спирките за 
разпространение на културата на бившия 
императорски дворец. Така че дори онези, 
които не влязат в него, да имат възможност 
да почувстват красотата му. Това казва 
мениджърът на кафенето Гуан Дзиндзин.

рограмата за 
обучение по 
китайски тан-
ци в Лаос съ-
действа за сти-
мулиране на 

културния обмен между 
двете страни. Наскоро 
е приключил интензив- 
ният курс за обучение на 
35 млади танцьори в Лао-
ското национално учили-
ще за сценични изкуства, 
което се намира в столи-
цата Виентян. Курсът е 

организиран съвместно 
от Китайския културен 
център в Лаос, Отдела за 
култура и туризъм на се-
вероизточната китайска 
провинция Ляонин и Ла-
оското национално учи-
лище за сценични из-
куства. В групата са се 
включили студенти от 
Националния универси-
тет на Лаос и професио-
нални танцьори от Лао-
ската национална худо-
жествена трупа.

П
Танците насърчават културния 
обмен между Китай и Лаос

страницата подготви Красимира иванова

На 1 юни тази година 
кафенето е подарило 2000 
дъждобрана на децата от 
бедните райони на про-
винция Гуейджоу, на учи-
лище в пекинския район 
Шъдзиншан и училище за 
сираци в провинция Дзин-
лин. Уан Сюедзяо обяснява, 
че през лятото валят мно-
го дъждове, а дъждобраните 
са най-подходящ подарък за 
Деня на детето. Тя се надява 
чрез този малък жест деца-
та да вникнат по-дълбоко в 
китайската култура, особе-
но тази на Забранения град.

то е много специално, за-
щото тук може да усе-
ти една традиционна ки-
тайска културна атмос-
фера. Той харесва карти-
ната на чашата от лятна-
та серия и я описва като 
слънчев пейзаж след летен 
дъжд. Според него тя е из-
раз на надеждата на хора-
та за овладяването на епи-
демията и връщането към  
нормалния живот.
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

К
итайският състезател по 
скок на дължина Уан 
Джиянан грабна злато на 
Световното първенство по 
лека атлетика, съобщиха 
на спортните си страни-

ци всички китайски медии. Във фи-
нала на скока на дължина за мъже 
на първенство по лека атлетика в 
Юджийн, щата Орегон, САЩ, ки-
тайският състезател Уан Джиянан 
спечели първо място с резултат от 
8,36 метра. 

Това бе първият златен медал за 
Китай в скока на дължина. 25-го-
дишният състезател бе постигнал  
само 8,03 м в първите си пет опи-
та и беше извън медалите, но се из-
качи напред при последния си скок 
от 8,36 метра. 

25-годишният Уан Джиянан по-
стигна най-доброто от само 8,03 м 
в първите си пет опита и беше из-
вън борбата за медал. Но Уан чака-
ше търпеливо времето му да блесне.

„Дойдох в Юджийн с голямата 
цел да стигна до подиума тук“, каза 
Уан. „Затова бях малко разочарован 
след петте манша, имайки най-до-
бър резултат от 8,03 м. Виждайки 
крайния си резултат на екрана, не 
можех да повярвам, че е възмож-
но. Тогава разбрах, че моето злато 
в Юджийн е най-голямото пости-
жение за китайски дълъг скок на 
световно първенство. Почувствах се 

Н

Обявиха новите 
дати за 19-ите 
азиатски игри  

в Ханджоу
еотдавна олим-
пийският съвет 
на Азия, че 19-ите  
азиатски игри в 
Ханджоу ще се 
бъдат от 23 сеп-

тември до 8 октомври 2023 г.,  
предаде Радио Китай за чуж-
бина. Първоначално те бяха 
планирани за 10 – 25 сеп-
тември 2022 г., но на 6 май 
от Съвета заявиха, че ги от-
лагат заради пандемията от 
COVID-19.  

През последните два ме-
сеца създадената от Олим-
пийския съвет на Азия ра-
ботна група за финализира-
не на новите дати за игри-
те проведе дискусии с Ки-
тайския олимпийски коми-
тет, Организационния коми-
тет на игрите в Ханджоу и 
други заинтересовани стра-
ни за уточняване на датите 
за голямото спортно съби-
тие в Азия. 

„Ще координираме уси-
лията на Олимпийския съ-
вет на Азия и Организацион-
ния комитет на Ханджоу 
при подготовката на игри-
те, за да можем да гаранти-
раме успешното им провеж-
дане“, се казва в изявление-
то на Съвета. 

Уан Джианан грабна златото  
в скока на дължина

много горд. Изглежда, че Юджийн 
е не само щастлив град за мен, но 
и нещо като втори дом“ – каза след 
победата Уан Джиянан.

За Уан това е втори световен ме-
дал след световния  бронз, който Уан 
постигна на родна земя в Пекин през 
2015 г. Уан има също пето място на 
Олимпийските игри в Рио през 2016 г.,  

както и шесто на Световното пър-
венство през 2019 г. Отличният ки-
тайски лекоатлет отдаде заслужено-
то на своите треньори Ранди Хън-
тингтън и Уан Гуоджи. „Имахме яс-
на цел след Токио 2020, когато си 
казах да се трудя здраво и да се на-
слаждавам на процеса на напредъ-
ка“, сподели Уан Джиянан.

Ш
уй Кингся, 
старши тре-
ньор на ки-
тайския от-
бор по фут-
бол за жени, 

каза, че нейният отбор от-
белязва стабилен напре-
дък и ще се бори за до-
бър резултат на предсто-
ящото първенство на Из-
точна Азия през 2022 г., 
съобщи агенция Синхуа. 
Китайският отбор зами-
на за Япония, за да участ-
ва в регионалния турнир, 
който ще бъде първият го-
лям турнир за отбора, от-
както спечели Купата на 
Азия през февруари. 

В средата на май Шуй 
Кингся организира двуме-
сечен тренировъчен лагер 
в Циндао в Източен Ки-
тай и в Хайкоу в Южен 
Китай, намалявайки спи-
съка на играчите от 37 иг-
рачи на 26. „Тренировки-
те ни показват, че засил-
ваме възможностите си 
в атака и защита. Разби-
ра се, отборът ни ще бъ-
де тестван преди шампи-
оната чрез мачове“, по-
сочи треньорката Шуи. 
Шампионатът на Източна 
Азия 2022 ще се проведе 
от 19 до 27 юли. Първият 

Женският отбор по футбол 
се готви за победа

На Световното по лека атлетика в щата Орегон в САЩ 25-годишният китайски 
спортист Уан Джянан спечели с прекрасен полет първия златен медал на дълъг скок  

в историята на китайската лека атлетика с постижение 8,36 метра

Футболистките от китайския национален женски отбор  
по футбол усилено се подготвят за първенството  
на Източна Азия и имат амбицията да го спечелят

мач за „Стоманените ро-
зи“, както наричат нацио-
налния женски отбор по 
футбол на Китай, е сре-
щу Китайско Тайпе на 20 
юли. Дотогава в отбора 
ще се завърнат звезди-
те Уан Шуан и У Хайан, 
които отсъстваха заради 
контузии. Освен това от-
борът ще бъде подкрепен 
с „нова кръв“, сред кои-
то и Джан Линян, която 
неотдавна се присъеди-
ни към клуб „Грасхопър“ 

(Цюрих) с одобрението на  
треньорката на национал-
ния женски отбор на КНР 
Шуи Кингся.

„Резултатите в Купата 
на Азия показаха, че ки-
тайският женски отбор по 
футбол е способен да по-
беди всеки противник. Но 
първо трябва да победите 
себе си и тогава можете 
да постигнете добър ре-
зултат“, казва Шуи.
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за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

бщо 88 нанотех-
нологични ино-
вационни про-
дукта са били 
представени на 
форум на нано-

академиците в Гуанджоу, 
провинция Гуандун. Те са 
разработени като част от 
плана за иновации в райо-
на на Големия залив Гуан-
дун – Хонконг – Макао и 
плана за развитие на нано-
индустрията в Китай.

В момента районът на 
Големия залив е дом на по-
вече от 10 000 свързани с 
нано технологиите компа-
нии, предоставяйки добра 
среда за иновации. Много 
от представените на форума 
продукти са предизвикали 
голям интерес като нано- 

итайското Ми-
нистерство на 
културата и ту-
ризма обяви 12 
нови туристиче-

ски атракции. Сред тях са 
природни забележително-
сти и културни зони ка-
то водопада Хукоу на река 
Хуанхъ, дефилето Цютан, 
планините Санбай и Дзи-
гун, древния град Хуан Яо, 
пещерата Джъдзин и др.

Водопадът Хукоу, 
вторият по големина в 
страната и най-големият 
на река Хуанхъ, е на гра-
ницата между провинции-
те Шанси и Шънси. През 
1991 г. е обявен за едно от 
40-те най-живописни мес-
та в страната.

Дефилето Цютан 
се намира на мястото, къ-
дето се сливат реките Ца-
отан и Яндзъ, на първата 
от Трите клисури на река 
Яндзъ. То е дълго 8 км и е 
най-късият, но най-тесен, 

О

К

Форум на нанотехнологиите в 
Гуанджоу

Китай обяви 12 нови  
туристически 
забележителности 

Пазарът на нефрит в Китай показва голям потенциал
Пазарът на нефрит в Китай демонстрира голям потенциал и 
клиентите проявяват голям интерес към изложбата в Шънян, 
провинция Ляонин. На снимката: Ориенталски яспис, или 
камък с цвят на пилешка кръв, е част от изложба.

Снимка Синхуа

роботи за лечение на тумо-
ри, 5G вълнов филтър, оп-
тична дифузна плоча с кван-
тови точки и др.

В рамките на събити-
ето на специална церемо-
ния е подписан документ 
за стратегическо сътрудни-
чество в областта на нано- 

индустрията. Документът  
обхваща широк спектър от 
области – от новите матери-
али и биомедицината до фи-
нансирането. Неговата цел 
е да се постигне общ прос-
перитет на нанотехнологич-
ните компании в района на 
Големия залив.

опасен и величествен учас-
тък от Трите клисури.

Националният природен 
резерват в 

планината Дзигун 
обхваща територия от 192 кв.  
км  между провинциите 
Хънан и Хубей на надмор-
ска височина от над 3300 м. 

Планината Санбай 
е известен национален парк 
с изключително добре за-
пазена екосистема. 

Отличава се с вулканич-
ния си релеф, летящи во-
допади и дълбоки басей-
ни, добре запазени гори с 
джунгли, вековни дървета, 

В Хуашъ е време 
за събирането на 
лотосите
В окръг Хуашъ, 
провинция Хунан, 
земеделците 
събират реколтата 
от лотоси. 
Отглеждането на 
лотоси е важна 
част от местното 
земеделие.

Снимка Синхуа

редки птици и зверове. 
Древният град Хуан Яо 

е живописно място, чес-
то използвано като декор 
за исторически филми. 

Заобиколен е от карсто-
ви върхове и е пресечен от 
потоци, заради което има 
много интересни мостове. 
В стария град има над 30 
храма.


